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     PROTOKÓŁ Nr XVII/2016 

z obrad XVII Nadzwyczajnej Sesji Rady Gminy Bielsk Podlaski 

w dniu 13 lipca 2016 roku 

 

Sesja odbyła się w Sali konferencyjnej Urzędu Gminy Bielsk Podlaski, przy 

ul. Mickiewicza 46. 

Czas trwania sesji: godz. 9.00 – 10.15. 

Radni obecni na sesji: 

1. Andrzej Borowski – Hryniewicze Małe 

2. Mikołaj Car – Knorydy 

3. Jerzy Chilkiewicz – Chraboły 

4. Walenty Gałuszewski – Parcewo 

5. Mikołaj Kiryluk – Knorozy 

6. Jan Kowalczuk – Miękisze 

7. Stanisław Olszewski – Piliki 

8. Jerzy Onacik – Augustowo 

9. Jerzy Pac – Łubin Kościelny 

10. Jan Walenty Puchalski – Bolesty 

11. Sławomir Siemieniuk – Rajki 

12. Monika Terebun – Widowo 

13. Irena Tiszuk – Rajsk 

14. Lucyna Tkaczuk – Ogrodniki 

15. Anatol Grzegorz Tymiński – Nałogi  

Lista obecności radnych stanowi Załącznik Nr 1 do protokołu. 

 

Osoby zaproszone na sesję: 

1. Raisa Rajecka – Wójt Gminy 

2. Nadzieja Sokołowska – Skarbnik Gminy 

3. Jan Wołosowicz – Radca Prawny 

Lista obecności osób zaproszonych na sesję stanowi Załącznik Nr 2 do protokołu. 

 

Do pkt. 1)  

Sesję otworzył o godz. 9.00 Przewodniczący Rady Gminy – ANATOL GRZEGORZ 

TYMIŃSKI. Przywitał  radnych Rady Gminy, Panią RAISĘ RAJECKĄ – Wójta Gminy, Panią 

NADZIEJĘ SOKOŁOWSKĄ – Skarbnika Gminy oraz Radcę Prawnego – Pana JANA 

WOŁOSOWICZA  Następnie Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że w sesji 

uczestniczy 15 radnych i stwierdził prawomocność obrad. 

 

Do pkt. 2) 

Zawiadomienie o zwołaniu XVII Nadzwyczajnej Sesji Rady Gminy Bielsk Podlaski stanowi 

Załącznik Nr 3 do protokołu. Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że nadzwyczajna 

sesja została zwołana na wniosek Wójta Gminy w związku z pismem przedstawicieli 

społecznego komitetu budowy pomnika poświęconego pamięci Józefa Stalewskiego ps. 

„Wenera”. żołnierza wojny 1920 r. rozstrzelanego w więzieniu w Białymstoku w dniu 5 listopada 

1946 r. Wniosek Wójta Gminy stanowi Załącznik Nr 4 do protokołu. Według uzyskanych 

informacji przewiduje się odsłonięcie pomnika w dniu 4 listopada br., tj. w przeddzień 70. 

rocznicy rozstrzelania Józefa Stalewskiego, stąd potrzeba przyjęcia uchwały w tej sprawie na tyle 

wcześnie, aby zdążyć z procedurą związaną z wydaniem pozwolenia na budowę zgodnie z 
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przepisami prawa budowlanego. Po wysłaniu radnym zawiadomienia o zwołaniu sesji, w 

międzyczasie zaszła potrzeba przyjęcia innych niżej wymienionych uchwał: 

- w sprawie zmiany statutów sołectw Gminy Bielsk Podlaski, 

- w sprawie zmiany regulaminu utrzymania czystości i porządku n terenie Gminy Bielsk 

Podlaski, 

- w sprawie użyczenia do bezpłatnego użytkowania nieruchomości położonej w obrębie gruntów 

wsi Augustowo stanowiącej własność Gminy Bielsk Podlaski, 

- w sprawie przeznaczenia do sprzedaży nieruchomości gruntowych stanowiących własność 

Gminy Bielsk Podlaski. 

 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał, czy radni mają uwagi i propozycje do przedłożonego 

porządku.  

Radni nie zgłosili żadnych uwag i innych propozycji, więc Przewodniczący poddał uaktualniony 

projekt porządku (Załącznik Nr 5)  pod głosowanie prosząc o jego przyjęcie.  

  Rada Gminy w głosowaniu jawnym jednogłośnie (15 obecnych – 15 głosów "za”) 

przyjęła następujący porządek obrad: 

1. Otwarcie sesji. 
2. Ustalenie porządku sesji.  

3. Powzięcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na budowę pomnika upamiętniającego Józefa 

Stalewskiego ps. Wenera. 

4. Powzięcie uchwały w sprawie zmiany statutów sołectw Gminy Bielsk Podlaski. 

5. Powzięcie uchwały w sprawie zmiany regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie 

Gminy Bielsk Podlaski. 

6. Powzięcie uchwały w sprawie użyczenia do bezpłatnego użytkowania nieruchomości położonej w 

obrębie gruntów wsi Augustowo stanowiącej własność Gminy Bielsk Podlaski. 

7. Powzięcie uchwały w sprawie przeznaczenia do sprzedaży nieruchomości gruntowych 

stanowiących własność Gminy Bielsk Podlaski. 

8. Interpelacje i zapytania radnych. 

9. Odpowiedzi na interpelacje. 

10. Wolne wnioski i informacje.  

11. Zamknięcie obrad.  

Do pkt. 3)  
Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że w dniu 14 czerwca br. do Urzędu 

Gminy wpłynął skierowany do Rady Gminy Bielsk Podlaski wniosek przedstawicieli 

Społecznego Komitetu Budowy Pomnika upamiętniającego Józefa Stalewskiego ps. „Wenera” o 

podjęcie uchwały w tej sprawie. Po otrzymaniu wniosku, Pani Wójt zwróciła się do 

wnioskodawców z prośbą o przekazanie dodatkowych informacji niezbędnych do przygotowania 

projektu uchwały, m.in. poinformowanie o planowanym terminie budowy pomnika,  

harmonogramie realizacji przedsięwzięcia oraz źródłach jego finansowania. Przewodniczący 

odczytał wniosek Wójta Gminy o przyjęcie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na 

budowę pomnika upamiętniającego Józefa Stalewskiego oraz treść odpowiedzi udzielonej na 

pismo Wójta Gminy przez Jana Radkiewicza, po czym otworzył dyskusję. Wniosek Wójta 

Gminy stanowi Załącznik Nr 6 do protokołu 

- Radny JERZY CHILKIEWICZ – Przewodniczący Komisji Budżetu i Gospodarki Komunalnej 

powiedział, że po zapoznaniu się z treścią i uzasadnieniem wniosku, długo dyskutował z różnymi 

osobami: członkami rodziny, radnymi i mieszkańcami zastanawiając się, czy nie można postawić 

pomnika bez podejmowania uchwały Rady Gminy.  Stwierdził, że ma wątpliwości co do 

zasadności podejmowania tej uchwały, ponieważ nie zna postaci Józefa Stalewskiego, a starsi 

mieszkańcy pamiętający czasy wojenne i powojenne wyrażają różne opinie na jego temat. 
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- Wójt Gminy RAISA RAJECKA wyjaśniła, że decyzja o zwołaniu nadzwyczajnej sesji została 

podjęta po nadesłaniu pisma Pana Jana Radkiewicza, w którym m.in. informuje o planowanym 

na dzień 4 listopada 2016 r . terminie odsłonięcia pomnika. Odczytała mówiący o tym punkt 2 

tego pisma. Wyjaśniła, że sesja została zwołana w trybie nadzwyczajnym dlatego, aby umożliwić 

przeprowadzenie procedury związanej z wydaniem pozwolenia na budowę zgodnie z prawem 

budowlanym, a jest to czasochłonne, bowiem procedura wymaga m.in. ustalenia warunków 

zabudowy. Pani Wójt powiedziała, że uchwała Rady Gminy dotyczy tylko wyrażenia zgody na 

budowę zgodnie z ustawą o samorządzie gminnym, która mówi, że rada gminy podejmuje 

uchwały w sprawie wznoszenia pomników, dlatego rada nie może podejść do tego tematu 

milcząco. Pani Wójt dodała, że uchwała taka nie jest wymagana w przypadku tablic 

pamiątkowych, natomiast w tym przypadku trzeba przejść wszystkie etapy wymaganej przez 

prawo budowlane procedury. Dodała, że wg informacji wnioskodawców, na budowę pomnika nie 

będą przeznaczane żadne publiczne pieniądze i będzie on postawiony na gruncie prywatnym. 

Dodała, że do wniosku zostały dołączone opinie odpowiednich merytorycznie instytucji: 

Komitetu Ochrony Pamięci Walk i Męczeństwa w Białymstoku oraz Instytutu Pamięci 

Narodowej. W żadnym jednak dokumencie nie ma wyraźnej informacji, dlaczego Józef Stalewski 

został skazany na karę śmierci i rozstrzelany. Pani Wójt powiedziała, że też ma wątpliwości, 

podobnie jak wielu innych mieszkanców, zwłaszcza ze starszego pokolenia. Każdy ma swoje 

zdanie w tej sprawie. Prawo jednak stanowi, że bez uchwały rady gminy nie można rozpocząć 

procedury, więc nie ma co roztrząsać historii. Należy oprzeć się na tym, co przedstawił IPN. Do 

uzyskania zezwolenia na budowę trzeba uzyskać jeszcze dużo dokumentów. Decyzja należy do 

Rady Gminy. 

- Radny JAN WALENTY PUCHALSKI stwierdził, że do tematu należy podejść bezstronnie, nie 

należy w tym momencie osądzać historii, bo nikt nie ma takiej wiedzy historycznej. Bóg to 

osądzi. Zdaniem radnego pomnik należy postawić Józefowi Stalewskiemu nawet z tego powodu, 

że nie ma swojej mogiły. Należy tak postąpić z czysto ludzkich względów. 

- Przewodniczący Rady Gminy ANATOL GRZEGORZ TYMIŃSKI powiedział, że z tej historii 

nic więcej nie wie, poza tym, co przedstawiają załączone dokumenty. Przyznał, że docierały do 

niego opinie nie do końca sprawdzone. Sądzi, że powodem rozstrzelania był fakt dowodzenia 

nielegalnej organizacji, w tamtych czasach nie było dowodów. Podkreślił, że radni powinni 

głosować w tej sprawie wg  własnego sumienia. 

- Radny WALENTY GAŁUSZEWSKI – Wiceprzewodniczący Rady Gminy wyraził zdziwienie, 

że Przewodniczący Rady, jako mieszkaniec wsi Nałogi, gdzie będzie wzniesiony pomnik, nic nie 

wie o wydarzeniach historycznych związanych z osobą Józefa Stalewskiego. Może to oznaczać, 

że Józef Stalewski działał i był znany w innych miejscowościach. Stwierdził, że związki bojowe 

zapisały się w historii niechlubną kartą, ich członkowie zajmowali się m.in. grabieżą i 

plądrowaniem gospodarstw. Trudno jednak powiedzieć, czy wśród nich był Józef Stalewski. 

Stwierdził, że jeśli rodzina chce upamiętnić tę postać na swoim terenie, to powinna to zrobić bez 

udziału Rady Gminy, doadał, że jako radny jest przeciwny postawieniu pomnika i nie chce w tym 

uczestniczyć, jest to niepotrzebne odkopywanie demonów, każdy żyje własnym życiem. 

Podkreślił, że należy zachować kompromis w tej sprawie, wysłuchać mieszkańców, którzy mają 

jakąś wiedzę na temat tamtych wydarzeń. 

- Radny JERZY ONACIK zacytował fragment jednego z pism, w którym jest mowa o 

zwalczaniu bandytyzmu przez Józefa Stalewskiego. Radny stwierdził, że nie wie, jak 

zdefiniować to pojęcie i kto był bandytą. Odniósł się również do sentencji wyroku, w którym 

Józefowi Stalewskiemu zarzuca się, że nie zebrał od członków organizacji N.S.Z. składek, 

zarzuty były ogólne, innych konkretnych rzeczy mu nie przypisano. Radny wyraził też krytyczną 

opinię co do zmiany (w opinii Marcina Zwolskiego) historycznej nazwy organizacji „Narodowe 
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Siły Zbrojne” na „Narodowe Zjednoczenie”. Stwierdził, że nie można tak zmieniać historii, bo to 

jest zupełnie inna nazwa, którą w tej opinii zasugerowano umieścić na tablicy. 

- Wójt Gminy RAISA RAJECKA przypomniała, że pomnik ma stanąć na działce prywatnej, a 

Rada Gminy nie może ingerować w treść napisu, jaki będzie zamieszczony na pomniku. Kto ma 

zastrzeżenia co do treści, może je zgłosić do Instytutu Pamięci Narodowej. Pani Wójt 

powiedziała, że nie podejmuje się oceny co do prawdziwości tekstu planowanego do 

umieszczenia na pomniku. Od tego jest IPN, który dysponuje dokumentami i przesłuchaniami 

świadków. 

- Przewodniczący Rady Gminy ANATOL GRZEGORZ TYMIŃSKI powiedział, że 

niemożliwym jest poznanie prawdy o wydarzeniach sprzed lat, tym bardziej, że dysponujemy 

dwoma różnymi wyrokami, z jednego wynika, że Józef Stalewski walczył z demokratycznym 

państwem, a z drugiego, że walczył o demokratyczne państwo. 

- Radny WALENTY GAŁUSZEWSKI – Wiceprzewodniczący Rady Gminy powiedział, że jeśli 

są wątpliwości co do tej postaci, równie dobrze można byłoby uczcić tę osobę tablicą 

pamiątkową. Zdaniem Pani Wójt Rada nie może namawiać wnioskodawców do ufundowania 

tablicy zamiast pomnika.   

- Radny JAN KOWALCZUK zasugerował, aby w ogóle nie podejmować uchwały w tej sprawie, 

w związku z niewystarczającą wiedzą na ten temat. Z kolei radny ANDRZEJ BOROWSKI – 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy powiedział, że przy rozpatrywaniu tej sprawy powinien być 

obecny wnioskodawca. Powiedział też o potrzebie większej dbałości o wcześniej już postawione 

pomniki upamiętniające wydarzenia wojenne i powojenne, bo z upływem czasu są one coraz 

bardziej zaniedbane. Jako przykład podał pomnik pod Ploskami. Radny powiedział, że sam 

osobiście porządkuje teren wokół niego wykaszając trawę i stawiając kwiaty. Pani Wójt 

wyjaśniła, że uzgodniła z Przewodniczącym Rady Gminy, że obecność wnioskodawców nie jest 

konieczna, ponieważ wniosek jest obszerny, z załączonymi opiniami właściwych instytucji, a na 

pismo Wójta Gminy udzielono pisemnej wyczerpującej odpowiedzi. 

Ponieważ innych głosów w dyskusji nie było, Przewodniczący Rady Gminy ANATOL 

GRZEGORZ TYMIŃSKI zaproponował przystąpienie do głosowania nad projektem uchwały. 

Zapytał, kto z radnych jest za wyrażeniem zgody na budowę pomnika upamiętniającego Józefa 

Stalewskiego ps. Wenera ? Ponieważ liczba oddanych głosów „za”, „przeciw” i „wstrzymujących 

się”  przekroczyła w sumie liczbę 15 obecnych na sesji radnych, więc Przewodniczący zarządził 

reasumpcję głosowania, w wyniku którego „za” przyjęciem projektu uchwały głosowało 5 

radnych, „przeciw” – 5 radnych i „wstrzymało się” od głosu również 5 radnych. W związku z 

takim wynikiem głosowania Przewodniczący  poprosił o opinię radcę prawnego. Obecny na sesji 

Radca Prawny JAN WOŁOSOWICZ powiedział, że wynik głosowania nie dał rozstrzygnięcia. 

Do przyjęcia uchwały w tym przypadku wystarczy zwykła większość głosów, czyli uchwała jest 

przyjęta, jeśli liczba głosów „za” jest większa od liczby głosów „przeciw”. 

- Wobec tego wyjaśnienia radny STANISŁAW OLSZEWSKI zgłosił wniosek o ponowne 

przeprowadzenie głosowania, sprzeciwu nie zgłoszono, więc ANATOL GRZEGORZ 

TYMIŃSKI ponownie zarządził głosowanie nad projektem uchwały w sprawie wyrażenia zgody 

na budowę pomnika upamiętniającego Józefa Stalewskiego ps. Wenera. 

W głosowaniu jawnym większością głosów (15 obecnych radnych, 6 głosów "za", 2 

głosy „przeciw” i 7 głosów „wstrzymujących się” ) Rada Gminy przyjęła 

U C H W A Ł Ę Nr XVII/104/2016 

z dnia 13 lipca 2016 r. 

w sprawie wyrażenia zgody na budowę pomnika upamiętniającego Józefa Stalewskiego  

ps. Wenera 

Uchwała stanowi Załącznik Nr 7 do protokołu.  
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Do pkt. 4 i 5)  
Wniosek Wójta Gminy o wprowadzenie do porządku sesji i  przyjęcie projektów uchwał: 

- w sprawie zmiany regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Bielsk 

Podlaski, 

- w sprawie zmiany statutów sołectw Gminy Bielsk Podlaski,  

stanowi Załącznik Nr 8 do protokołu. Wniosek w tej sprawie odczytał Przewodniczący Rady 

Gminy – ANATOL GRZEGORZ TYMIŃSKI. Odnosząc się do regulaminu utrzymania czystości 

i porządku, powiedział, że wśród mieszkańców są negatywne opinie  na temat wymiany 

pojemników przez nowego odbiorcę odpadów komunalnych – MPO Białystok. Pojemniki są 

brudne i dziurawe, nie wszędzie dotarły harmonogramy odbioru odpadów. Zasugerował, aby w 

przyszłości zobowiązanie o dostarczeniu właściwych dobrze przygotowanych pojemników 

zapisać w umowie. Radni dodali, że tego rodzaju uwagi zgłaszają również  mieszkańcy Bolest, 

Rajska, Knoroz i Łubina Kościelnego. Radny JAN WALENTY PUCHALSKI dodał, że zgłaszał 

również pracownikom MPO potrzebę wymiany małych pojemników na większe, ponieważ 

wstawiane pojemniki nie zawsze odpowiadają wielkości pojemnika zgłoszonego wcześniej przez 

mieszkańca. 

Wójt Gminy RAISA RAJECKA zapewniła, że zgłoszone uwagi zostaną przekazane 

przedsiębiorstwu. 

Radni nie zgłosili innych pytań i uwag, więc Przewodniczący Rady Gminy poddał projekt 

uchwały pod głosowanie. 

W głosowaniu jawnym jednogłośnie (15 obecnych, 15 głosów "za") Rada Gminy 

przyjęła    

U C H W A Ł Ę Nr XVII/105/2016 

z dnia 13 lipca 2016 r. 

w sprawie zmiany regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Bielsk 

Podlaski 

Uchwała stanowi Załącznik Nr 9 do protokołu.  

 

Do projektu uchwały w sprawie zmiany statutów sołectw pytań i uwag nie zgłoszono, 

więc Przewodniczący Rady Gminy zwrócił się do radnych o przyjęcie projektu uchwały poprzez 

głosowanie. 

 W głosowaniu jawnym jednogłośnie (15 obecnych radnych, 15 głosów "za") Rada 

Gminy przyjęła 

U C H W A Ł Ę Nr XVII/106/2016 

z dnia 13 lipca 2016 r. 

w sprawie zmiany statutów sołectw Gminy Bielsk Podlaski 

Uchwała stanowi Załącznik Nr 10 do protokołu.  

 

Do pkt. 6)  
Wniosek Wójta Gminy o przyjęcie projektu uchwały w sprawie użyczenie do bezpłatnego 

użytkowania nieruchomości położonej w obrębie gruntów wsi Augustowo stanowiącej własność 

Gminy Bielsk Podlaski, stanowi Załącznik Nr 11  do protokołu. Wniosek odczytał 

Przewodniczący Rady Gminy ANATOL GRZEGORZ TYMIŃSKI. Pani Wójt dodała, że teren 

żwirowni w Augustowie ma być udostępniony tylko na 1 dzień ekipie filmowej,  która nagrywa 

kontynuację filmu „Znachor” pod tytułem „Wnyki”. Wniosek został złożony 2 dni temu, a 

nagranie scen na żwirowni jest planowane na 24 lipca br. zasadne jest więc przyjęcie uchwały na 

tej sesji, ponieważ następna jest planowana dopiero na sierpień. Pani Wójt dodała, że zasady 
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użyczania nieruchomości pochodzą z 2008 roku i przewidują, że w takich przypadkach decyzję 

podejmuje Rada Gminy. Pani Wójt zasugerowała, aby zastanowić się nad zmianą uchwały i 

przyznanie uprawnień do użyczania nieruchomości na tak krótki okres przyznać Wójtowi Gminy. 

Radni nie zgłosili pytań i uwag, więc Przewodniczący poddał projekt uchwały pod 

głosowanie.  

W głosowaniu jawnym jednogłośnie (15 obecnych, 15 głosów "za") Rada Gminy 

przyjęła    

U C H W A Ł Ę Nr XVII/107/2016 

z dnia 13 lipca 2016 r. 

w sprawie użyczenie do bezpłatnego użytkowania nieruchomości położonej w obrębie 

gruntów wsi Augustowo stanowiącej własność Gminy Bielsk Podlaski 

 

Uchwała stanowi Załącznik Nr 12 do protokołu.  

 

Do pkt. 7)  
Wniosek Wójta Gminy o przyjęcie projektu uchwały w sprawie przeznaczenia do 

sprzedaży nieruchomości gruntowych stanowiących własność Gminy Bielsk Podlaski, stanowi 

Załącznik Nr 13  do protokołu. Wniosek odczytał Przewodniczący Rady Gminy ANATOL 

GRZEGORZ TYMIŃSKI. Wójt Gminy RAISA RAJECKA dodała, że oszacowana wartość 

nieruchomości przekracza 10.000 zł, więc do uruchomienia procedury przetargowej potrzebna 

jest zgoda Rady Gminy. 

Radni nie zgłosili pytań i uwag, więc Przewodniczący poddał projekt uchwały pod 

głosowanie.  

W głosowaniu jawnym jednogłośnie (15 obecnych, 15 głosów "za") Rada Gminy 

przyjęła    

U C H W A Ł Ę Nr XVII/108/2016 

z dnia 13 lipca 2016 r. 

w sprawie przeznaczenia do sprzedaży nieruchomości gruntowych stanowiących własność 

Gminy Bielsk Podlaski. 

Uchwała stanowi Załącznik Nr 14 do protokołu.  

  

Do pkt. 8)  
W powyższym punkcie interpelacji nie zgłoszono. 

 

Do pkt. 9)  
 Wobec braku interpelacji nie było również odpowiedzi na nie. 

 

Do pkt. 10)  
Wolne wnioski i informacje. 

- Radny MIKOŁAJ CAR zapytał do kogo należy utrzymywanie porządku na działkach 

gminnych. Radny zgłosił, że trzeba wykosić teren działki gminnej położonej w kierunku 

Starowsi. 

- Wójt Gminy RAISA RAJECKA powiedziała, że jeśli wieś jest dobrze zorganizowana, wówczas 

takie bieżące porządki wykonują sami mieszkańcy, jeśli takiej inicjatywy nie ma, wówczas 

zadanie jest zlecane pracownikom Urzędu Gminy. Potrzeby w tym zakresie należy zgłaszać do 

pok. Nr 5 do Kierownika Referatu IGK. 

- Podobny problem poruszył radny JERZY ONACIK w kontekście utrzymania porządku na 2 

hektarowym obszarze cmentarza wojennego w Augustowie.  Poinformował, że utrzymuje tam 
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porządek używając własnego sprzętu (bijak, kosiarka, traktor). Na uwagę Pani Wójt o udzielanej 

pomocy ze strony Urzędu Gminy radny powiedział, że nie otrzymuje od gminy paliwa do sprzętu 

wykorzystywanego do koszenia trawy.  

- Radny MIKOŁA CAR powiedział, że mieszkańcy są przekonani, że to sołtys i radny są 

odpowiedzialni za utrzymanie porządku. 

- Przewodniczący Rady Gminy ANATOL GRZEGORZ TYMIŃSKI zauważył, że dobry sołtys 

potrafi zorganizować pracę w swoim sołectwie i zachęcić mieszkańców do pracy na rzecz 

sołectwa, chociaż trzeba pamiętać, że okres czynów społecznych już minął. 

- Wiceprzewodniczący Rady Gminy WALENTY GAŁUSZEWSKI dzieląc się swoim 

doświadczeniem powiedział, że jeśli radny lub sołtys nie zachęci swoją własną pracą, to nikt z 

mieszkańców nie będzie się angażował w działania na rzecz sołectwa.. 

-   Pomimo, że Rada Gminy uchwaliła zgodę na budowę pomnika Józefa Stalewskiego, to radni 

(JERZY ONACIK) wrócili jednak do tego tematu twierdząc, że tak naprawdę, to nie ma opisu, 

co się działo w latach 1943-45 i nie do końca są przekonani o słuszności tej uchwały. Pani Wójt 

zaproponowała zakończyć analizę tego zagadnienia, ponieważ Gmina tak naprawdę nie ma 

udziału w tej inwestycji, która będzie realizowana na gruncie prywatnym i bez udziału środków 

budżetu gminy, uchwala Rady w tym kontekście nie ma znaczenia. To nie Rada Gminy 

„odkopuje” historię, lecz wnioskodawcy, dlaczego więc Rada miałaby nie wyrazić zgody na 

budowę pomnika. Z tym stwierdzeniem nie zgodził się WALENTY GAŁUSZEWSKI twierdząc, 

że uchwała Rady Gminy ma fundamentalne znaczenie, bo bez uchwały nikt pomnika by nie 

postawił. Kończąc dyskusję na ten temat, ANATOL GRZEGORZ TYMIŃSKI stwierdził, że jeśli 

ktoś z radnych ma wątpliwości i zastrzeżenia do uchwały, może zaskarżyć procedurę jej 

przyjęcia. 

- Radny JAN WALENTY PUCHALSKI poruszył temat prowadzonych inwestycji drogowych. 

Powiedział, że mieszkańcy Pietrzykowa, gdzie budowana jest droga w kierunku Szastał, są 

zaniepokojeni postępowaniem wykonawcy inwestycji w sytuacji, gdy stwierdzono, że płot został 

postawiony przez mieszkańca w pasie drogowym. Dlaczego mieszkańcy nie są uprzedzani o tym, 

że płot powinien być przesunięty. Radny zapytał, czy koparka może bezprawnie łamać słupki bez 

uprzedzenia. Dodał, że jednego dnia są wbijane paliki, a już w dniu następnym są prowadzone 

wykopy. Ludzie powinni mieć czas na przygotowanie się do przesunięcia ogrodzenia. Radny 

przyznał, że co prawda plany inwestycji są wykładane do wglądu mieszkańców, ale mało kto 

korzysta z tej procedury. 

- Wójt Gminy RAISA RAJECKA poinformowała, że planami dotyczącymi budowy drogi z 

Pietrzykowa zainteresowali się jedynie sołtysi z Pietrzykowa i Szastał, nikt przedtem nie zgłaszał 

uwag, dopiero , gdy rozpoczęły się prace, mieszkańcy twierdzą, że nie wiedzieli o tej inwestycji i 

zgłaszają swoje zastrzeżenia co do opracowanego projektu. Pani Wójt podkreśliła, że rolą 

radnego i sołtysa jest informowanie mieszkańców o planowanych inwestycjach. Poza tym, jeśli w 

terenie zaczynają pracować geodeci i wytyczają teren, to można przecież zapytać ich o 

wykonywane prace. Odnosząc się do informacji o przesuwanych ogrodzeniach, powiedziała, że 

gdyby ogrodzenia były stawiane zgodnie z przebiegającą granicą działki, to problemu by nie 

było. Po przekazaniu  placu budowy, wykonawca wchodzi na ten teren i chce realizować 

inwestycję bez opóźnień. Co prawda zdarzają się jakieś nieprzewidziane zdarzenia i 

niespodzianki, ale każdy błąd można naprawić. Mieszkańcy nie powinni utrudniać realizacji 

inwestycji, a swoje zastrzeżenia trzeba zgłaszać bezpośrednio do Wójta Gminy. Mówiąc o tym 

przypomniała zgłoszenia dot. załamanych przepustów w Szastałach i niewłaściwej lokalizacji 

studzienki zbierającej wodę w pobliżu studni z wodą pitną. Poprosiła, aby nie oczekiwać, że takie 

sprawy będą rozstrzygane drogą telefoniczną. Dodała, że po sprawdzeniu stanu rzeczywistego w 

terenie okazało się, że przepust nie był załamany lecz zanieczyszczony i był rozsunięty na 
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złączach. W drugim przypadku przepust był zapchany kamieniami, prawdopodobnie po to, aby 

zahamować wodę płynącą od sąsiada. Natomiast studzienka nie jest co prawda estetyczna, ale nie 

ma wpływu na studnię. Pani Wójt przypomniała o swojej deklaracji, że zgłoszenie oceni w 

terenie i podejmie stosowną decyzję. Zaapelowała o rozsądek i umożliwienie gminie realizacji 

inwestycji. 

- Radny JAN WALENTY PUCHALSKI powiedział, że rolą radnych jest utrzymywanie kontaktu 

z mieszkańcami i Urzędem Gminy, więc takie zastrzeżenia są często zgłaszane przez 

mieszkańców radnemu. Dodał, że usytuowanie studzienki w odległości 2 metrów od studni pitnej 

jest niewłaściwe. Co do przepustów przyznał, że nie zaglądał do nich, a jedynie przekazał opinię 

na temat ich stanu technicznego przedstawioną przez mieszkańców. 

 Innych spraw nie zgłoszono.  

 

Do pkt. 11) 

W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodniczący Rady Gminy – ANATOL 

GRZEGORZ TYMIŃSKI podziękował wszystkim za udział w obradach i o godz. 10.15 

zamknął XVII Nadzwyczajną Sesję Rady Gminy Bielsk Podlaski.  

 

Protokołowała: 

Ala Wawulska 

Przewodniczący Rady Gminy 

Anatol Grzegorz Tymiński 
 


